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Miljøministerens besvarelse af spørgsmål nr. 112 stillet af Folketingets 
Miljø- og Planlægningsudvalg. 
 
 
Spørgsmål       
Er ministeren enig i, at når der er mere end ét (mistænkt) hormonforstyrren-
de stof til stede, kan der fagligt set ikke fastsættes en sikker grænse, og at 
det eneste sikre niveau er ”nul” for samtlige erkendte og mistænkte hormon-
forstyrrende stoffer, jf. artiklerne i Ingeniøren den 23. februar 2007 om hor-
monstoffer? 
 
Svar 
Hormonforstyrrende stoffer giver forskellige effekter og kan virke ved mange 
forskellige virkningsmekanismer. Det er derfor meget vanskeligt - med den 
viden vi har på nuværende tidspunkt - at udtale sig om, hvornår og om der 
kan sættes en sikker grænse for blandinger af hormonforstyrrende stoffer, 
før man har viden om flg. forhold  
 
- dels hvilke stoffer der har samme hormonforstyrrende egenskaber 
- dels hvilke virkningsmekanismer, der er relevante for de enkelte 

hormonforstyrrende stoffer, og   
- dels hvilke effekter forskellige hormonforstyrrende stoffer kan frem-

kalde og i hvilke koncentrationer, både alene og i blandinger med 
andre 

 
I dag har vi kun begrænset viden om de fleste stoffer. Det er blandt andet 
nogle af disse forhold, der undersøges i de store forskningsprogrammer om 
hormonforstyrrende stoffer, der foregår på højtryk både i EU, USA og Ja-
pan. 
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